
کارشناس و پژوهشگر حوزه هوافضا در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

دولت روحانی به خاطر  برجام فعالیت فضایی کشور  را متوقف کرد
سپاه با ساخت ماهواره بر۳  مرحله ای نور شگفتی آفرید

 عبـاس خارابـاف، کارشـناس و پژوهشـگر حـوزه هوافضـا در گفت وگـو بـا 

»فرهیختـگان« بـا اشـاره بـه موضـع هیات رئیسـه مجلـس دربـاره وقفـه در 

پیشـرفت های فضایـی و تنـزل از رتبـه 5 بـه 15 در صنعـت فضایی کشـورمان 

اظهـار داشـت: »رتبه بنـدی کشـورها در بحـث فضایـی براسـاس فاکتورهـای 

مختلفی انجام می شود و زمانی که ما اولین پرتاب خود را با ماهواره بر »امید« 

و »سـفیر« انجـام دادیـم جـزء 9 کشـور پرتاب کننـده ماهـواره و ماهواره بر بومی 

بودیـم و به جـز مـا تنهـا هشـت کشـور می توانسـتند ایـن کار را انجـام دهند.« 

 هیچ گاه در فناوری فضایی جزء 5 کشور نبوده ایم 

خارابـاف بـا بیـان اینکـه وقتـی مـا موجـود زنـده را بـه فضـای زیـر مـدار 120 

کیلومتـری فرسـتادیم و سـالم برگرداندیـم، جـزء 6 کشـور دنیـا در ایـن حـوزه 

بودیـم، ادامـه داد: »درحـال حاضـر نیـز ایـن رتبه هـا تغییـری نکـرده و اگر تنها 

ایـن دو مـورد را درنظـر بگیریـم، هیـچ تغییـری حاصـل نشـده اسـت.« 

ایـن کارشـناس و پژوهشـگر حـوزه هوافضـا تاکیـد کـرد: »ما هیـچ گاه در بحث 

فناوری فضایی جزء پنج کشـور نبوده ایم و اینکه گفته می شـود درحال حاضر 

بـه زیـر رتبـه 15 آمده ایـم، برداشـت اشـتباهی اسـت و از ایـن رو باید مشـخص 

شـود براسـاس چه معیاری چنین اظهارنظری انجام شـده اسـت که ما از رتبه 

5 بـه 15 تنـزل کرده ایم.«

 

 توقف اکثر فعالیت های فضایی کشور در دوره اول روحانی 

خارابـاف دربـاره این گزاره عضو هیات رئیسـه مجلس خطـاب به وزیر ارتباطات 

که »مدار 42/5 درجه که روزی جزء دارایی های این کشـور محسـوب می شـد 

با روند فعلی از دسـترس ما خارج خواهد شـد«، متذکر شـد: »اتفاقا بنده نیز با 

سیاسـت های آقای جهرمی در بسـیاری از موارد مخالف هسـتم و مشکل دارم 

ولـی تـا پیـش از حضـور ایشـان و در دوره اول ریاسـت جمهوری آقـای روحانـی 

این موضوع صحت داشـت و اکثر فعالیت های فضایی کشـور متوقف شـد.« 

ایـن کارشـناس و پژوهشـگر حـوزه هوافضـا ادامـه داد: »ایـن اتفـاق ناشـی از 

سیاسـت هایی بـود کـه رئیس جمهـور و وزرای او داشـتند و پروژه هـای اصلـی 

ماننـد پرتـاب انسـان بـه فضـا متوقف شـد و پرتـاب ماهواره هـای ایرانـی نیز به 

مشـکل خـورد، چراکـه دولـت خیلـی بـه ایـن حـوزه توجـه نمی کرد.« 

 دولـت روحانـی به دلیـل برجـام فعالیـت فضایی کشـور را 

متوقـف کـرده بود 

وی دربـاره چرایـی بی توجهـی دولـت اول روحانـی بـه بحـث فضایـی اظهـار 

داشـت: »برداشـت کارشناسـان ایـن اسـت کـه فضـای برجـام طـوری بـود که 

سیاسـتمداران کشـور خیلی ترجیح نمی دادند فعالیت های سـنگین فضایی 

انجام شـود، چراکه این فعالیت ها به پیش زمینه نظامی و امنیتی نیاز داشـت 

و ممکن بود در بحث برجام خللی ایجاد کند. ما با این توجیه مخالف بودیم و 

می گفتیم باید فعالیت فضایی با قدرت ادامه پیدا کند و درسـت اسـت کاربرد 

نظامـی هـم دارد امـا کاربـرد اصلـی آن در زندگی مردم نمود خواهد داشـت.«

خارابـاف بـر همیـن اسـاس تصریـح کـرد: »ایـن نـگاه آسـیب بسـیار زیـادی به 

صنعـت فضایـی کشـور وارد کرد و بسـیاری از افرادی کـه در پروژه های مختلف 

فضایـی مشـغول بودنـد، مهاجـرت داخلـی یـا خارجـی کردنـد و بـه حوزه های 

دیگر رفتند.« این کارشـناس و پژوهشـگر حوزه هوافضا با بیان اینکه بسـیاری 

از متخصصـان ایـن حـوزه درحال حاضر بیکار هسـتند، یادآور شـد: »بسـیاری 

از نخبه هـای ایـن حـوزه آسـیب دیده انـد و پروژه هـا نیـز متوقف شـده اسـت.« 

وی در عیـن حـال افـزود: »البتـه از زمانـی کـه آقـای جهرمی مدیریت سـازمان 

فضایـی کشـور را تغییـر داد و بـراری در ایـن حـوزه منصـوب شـد، ایـن مشـکل 

تـا حـدودی مرتفـع شـد، البتـه بخشـی از مدیریـت فضایی کشـور دسـت وزیر 

ارتباطـات و بخشـی از آن نیـز در اختیـار وزارت علـوم و دفـاع اسـت.« 

خارابـاف ادامـه داد: »آقـای بـراری بـا تعاملـی کـه بـا نخبـگان رانده شـده از 

ایـن حـوزه داشـت آنهـا را بازگردانـد و چنـد پرتـاب اخیـر نیـز در دوره فعلی وی 

صـورت گرفـت.« ایـن کارشـناس و پژوهشـگر حـوزه هوافضـا دربـاره ناموفـق 

بـودن برخـی پرتاب هـای ماهـواره ای نیز گفـت: »موفق بودن یا نبـودن پرتاب 

ماهواره هـا مشـکلی اسـت کـه بـه دولت و خـود آقـای آذری جهرمـی به عنوان 

وزیـر ارتباطـات بازمی گـردد.« 

 دلیـل اصلـی موفـق نبـودن پرتاب فضایی، نداشـتن متولی 

پرتابگر در کشـور است

وی بـا بیـان اینکـه مسـاله اصلـی موفـق نبـودن پرتاب های فضایی این اسـت 

کـه مـا متولـی پرتابگـر از لحاظ قانونی در کشـور نداریم، گفـت: »البته متولی 

سـاخت ماهـواره و تدویـن سیاسـتگذاری در این زمینه وجـود دارد.« 

خارابـاف بـر همین اسـاس افزود: »بحث پرتابگرهـا در این میانه مغفول مانده 

و بیشـتر به صـورت پـروژه ای عمـل شـده اسـت و زمانـی کـه وزارت ارتباطـات 

ماهـواره ای را آمـاده می کنـد، بـرای پرتـاب آن به طـور مثـال بـا 

درحالی کـه تحقیـق وزارت دفـاع قـرارداد می بنـدد 

و توسـعه در موضوع پرتابگرها 

انجـام  سـازمانی  هیـچ  در 

نمی شـود.« ایـن کارشـناس 

و پژوهشـگر حـوزه هوافضـا 

ادامه داد: »تحقیق و توسـعه 

ایـن موضـوع در وزارت دفـاع 

چراکـه  نمی شـود،  انجـام 

بودجـه مصـوب در این زمینه را 

نـدارد و قانونـا هـم نمی توانـد در 

کارهای زیرسـاختی پرتابگرها ورود 

کند و صرفا براسـاس توانمندی خود 

ورود می کنـد و نـه وزارت ارتباطـات 

چنیـن اجـازه ای دارد، لـذا ایـن امـر 

مشـکلی جـدی ایجاد کرده اسـت.«

  سپاه با ساخت ماهواره بر ۳مرحله ای نور شگفتی آفرید

وی بـا یـادآوری ایـن نکتـه کـه به دلیـل متوقـف مانـدن پرتابگرهای ما سـپاه به 

این موضوع ورود کرد و با سـاخت ماهواره بر سـه مرحله ای نور شـگفتی آفرید، 

ادامـه داد: »آن اتفـاق در صنعـت فضایـی ما فوق العاده بود و نشـان داد چنین 

پتانسیلی در کشـور وجود دارد.« 

خارابـاف تاکیـد کـرد: »سیاسـتمداران به جـای اظهارنظـر و دخالـت غلط باید 

بحـث مـوازی کاری را اصـاح کننـد، چراکـه در بحـث فنـاوری فضایـی کشـور 

پایه و توانمندی خوبی وجود دارد.« این کارشـناس و پژوهشـگر حوزه هوافضا 

همچنین یادآور شـد: »زمان احمدی نژاد ایشـان یک بودجه اختصاصی برای 

این منظور به وزارت دفاع برد و آنجا تحقیق و توسـعه نیز انجام شـد، اما چنین 

اتفاقـی در دوره آقـای روحانـی رخ نداد.«

 

 دولـت روحانـی اقـدام خاصی برای جبران خسـارت دوران 

احمدی نـژاد انجام نداد

وی در عیـن حـال گفـت: »مـا در دولـت احمدی نژاد اصلی تریـن نقاط مداری 

ماهواره هـای مخابراتی مـان را از دسـت دادیـم درحالـی کـه بسـیار ارزشـمند 

بـود امـا در ایـن دولـت نیـز اقـدام اثربخشـی بـرای ثبت نقـاط جدید یـا جبران 

خسـارت گذشـته صـورت نگرفت.«

 

 آذری جهرمی در عقب ماندن صنعت فضایی

 به اندازه دولت احمدی نژاد مقصر است

خارابـاف تصریـح کـرد: »البتـه صحبت هایـی بـرای بهبـود این وضعیـت صورت 

گرفته اما تاکنون تاثیری نداشته است، از این رو آقای آذری جهرمی در این زمینه 

اسـت، چراکـه وقتـی آن زمـان نقاط به انـدازه دولت احمدی نژاد مقصر 

می توانسـتیم بـه ثبـت نقـاط اصلـی را از دسـت دادیـم اینجـا 

یکـی از مهم تریـن ویژگی هـای مداری جدید بپردازیم، چراکه 

فنـاوری فضایـی در توسـعه 

فرهنگ ماست.« این کارشناس 

و پژوهشـگر حـوزه هوافضا افزود: 

»کشـورهای همسـایه همچـون 

ترکیـه، امـارات و عربسـتان در رزرو 

کـردن نقاط مـداری موفـق بوده اند 

امـا مـا در اسـتفاده از نقـاط مـداری 

دچار مشکل هستیم و منظور از ماهواره 

مخابراتی، ماهواره رادیو و تلویزیونی است 

که آنها درحال ترویج فرهنگ خود در منطقه 

هسـتند امـا مـا در ایـن زمینـه به شـدت عقـب 

ماندیـم و ایـن یکـی از نقاط ضعـف آذری جهرمی 

انجـام درسـتی  سیاسـتگذاری  کـه   اسـت 

 نشده است.«

  گفت وگو
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سیاست
گفت وگو 

زارعی در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

امکان تغییر در مسیر صنعت فضایی 

و موشکی کشور وجود ندارد

ســعدالله زارعــی، کارشــناس مســائل سیاســی در گفت وگــو بــا 

»فرهیختــگان« توضیحاتــی درخصوص دســتاوردهای صنایع فضایی 

و نســبت عملکــرد ســال های اخیــر در کشــور را بــا آنچــه ایــده آل بوده 

اســت، ارائــه کــرد. 

 وی در ابتــدای ایــن گفت وگــو بــا ذکــر ایــن نکتــه کــه صنایــع فضایی 

به ویــژه صنعــت دفــاع موشــکی در ایــران جــزء صنایــع اســتراتژیک و 

ملــی اســت، توضیــح داد: »صنعــت فضایی بــا محوریــت فناوری های 

دفــاع موشــکی در کشــور کار خــود را پیــش می بــرد و از آنجایــی کــه 

خواســت یــک ملت اســت امــکان تغییــر در ایــن مســیر حرکتــی برای 

کســی در کشــور وجــود نداشــته و نخواهــد داشــت.« 

ــاره  ــی زاده درب ــردار حاج ــرا س ــارات اخی ــه اظه ــاره ب ــا اش ــی ب زارع

ــی از  ــاره رونمای ــی درب ــه توضیحات ــور ب ــی کش ــرفت های نظام پیش

مــوارد جدیــد در صنعــت نظامــی و رونمایــی از موشــک های جدیــد 

در مانــور اخیــر نیــروی دریایــی ارتــش و تســت موفــق آن را نمونــه ای 

ــت.  ــیر دانس ــن مس ــتاوردهای ای از دس

ــک  ــخنان ی ــی از س ــاره بخش ــی درب ــائل سیاس ــناس مس ــن کارش ای

ــت  ــم صنع ــم و دوازده ــای یازده ــت دولت ه ــه اس ــه گفت ــده ک نماین

ــا برجــام تعطیــل کردنــد و صنعــت فضایــی بــه همــان  هســته ای را ب

ــر  ــخنان اخی ــوص س ــت: »درخص ــد، گف ــد ش ــار خواه ــت دچ سرنوش

یکــی از نماینــدگان مجلس دربــاره تغییــر وضعیت کشــور در موضوع 

یادشــده اطاعــات دقیقــی نــدارم و بــدون اطــاع از جزئیــات دقیــق 

ــی  ــخص و دقیق ــر مش ــوان اظهارنظ ــخنان نمی ت ــن س ــای ای و آماره

دراین بــاره داشــت.« 

وی بــا اشــاره بــه موضــوع پذیــرش محدودیت هایی کــه ذیل پیشــبرد 

ــی  ــده و حت ــر مطرح ش ــال های اخی ــواره در س ــای 2 و 3 هم برجام ه

ــیر  ــه مس ــرای ادام ــاش ب ــت ت ــال ها دول ــن س ــه در ای ــده ک بیان ش

ــی  ــرفت های نظام ــیدن از پیش ــت دست کش ــه قیم ــی ب ــره حت مذاک

و موشــکی را در دســتورکار داشــته، تصریــح کــرد: »ایــن بحثــی کــه 

در مجلــس دربــاره صنعــت فضایــی کشــور مطــرح شــد، دربــاره 

یک ســری کلیــات اســت کــه نمی تــوان بــا آن بحــث دقیقــی را 

ــق  ــای دقی ــه آماره ــد ب ــت بای ــنجش وضعی ــرای س ــذا ب ــرد، ل ــش ب پی

رجــوع کــرد.« 

زارعــی بــا تاکید بــر اینکــه نزدیــکان دولــت هــر خیالــی در زمینه های 

موشــکی و نظامــی داشــته باشــند امــکان اجرایی کــردن آن را 

ــور  ــک کش ــامی ی ــوری اس ــام جمه ــت: »نظ ــت، گف ــد داش نخواهن

ــی از  ــت بخش ــی دول ــون اساس ــق قان ــه طب ــت بلک ــور نیس دولت مح

ارکان اداره کشــور اســت و قــوا و نهادهــای دیگــری هــم در حوزه های 

تخصصــی خــود فعالیــت می کننــد، عاوه بــر ایــن هــر کاری در 

ایــن حوزه هــا فرآینــد مشــخصی دارد، کمااینکــه برجــام نیــز فرآینــد 

ــت.«  ــخصی داش مش

ایــن تحلیلگــر مســائل سیاســی بــا اشــاره بــه فرآینــد برجام در کشــور 

یــادآور شــد: »در برجــام نظــام یــک مطلبــی را پذیرفــت و دولــت نیــز 

ــورای  ــم داوری در ش ــوع تی ــن موض ــرای ای ــت و ب ــره پرداخ ــه مذاک ب

عالــی امنیــت متشــکل از افــرادی در نظــر گرفتــه شــدند و ارزیابــی 

بــه آنهــا ســپرده شــد.« 

وی بــا بیــان اینکــه بحــث برجــام ســپس بــه مجلــس رفــت و تصویــب 

شــد، خاطرنشــان کــرد: »بنابراین این مســیر درمجموع یــک فرآیندی 

ــد به تنهایــی تصمیــم  ــه نبــود کــه دولــت بتوان را طــی کــرد و این گون

بگیــرد و برجــام را امضــا کنــد و بقیــه نیــز تماشــا کننــد، لــذا اینکــه 

ــد،  ــاد کن ــام 2 و 3 را ایج ــت برج ــن اس ــت ممک ــود دول ــه می ش گفت

ــت.«  ــر نیس ــا امکان پذی اساس

زارعــی بــا تاکیــد بــر اینکــه چنیــن کاری ازســوی دولتــی که در ســال 

آخــر عمــر خــود قــرار داشــته و کمتــر از یک ســال بــه پایــان آن باقــی 

اســت، ممکــن نخواهــد بــود، تصریــح کــرد: »ایــن موضــوع درحالــی 

اســت کــه عمــا از اواســط امســال و ســه ماه دیگــر، کشــور وارد فــاز 

ــود.«  ــات می ش انتخاب

ایــن تحلیلگــر مســائل سیاســی همچنیــن دربــاره اظهارنظــر یکــی از 

نماینــدگان مبنی بــر اینکــه دولــت روحانــی مــا را در صنعــت فضایــی 

کــه جــزء پنــج کشــور برتــر بودیــم بــه پایین تــر از 15 کشــور منتقــل 

کــرده اســت، اظهــار داشــت: »دلیــل مطرح کــردن چنیــن حرفــی را 

بایــد از خــود ایشــان پرســید کــه چــرا چنیــن حرفــی زده اســت، لــذا 

ــا غلط بــودن آن مشــخص نیســت.«  درســت ی

وی همچنیــن ضمــن نقــد ارائــه چنیــن ســخنانی ازســوی نمایندگان 

ــاهد  ــا ش ــه م ــت ک ــی اس ــارات درحال ــن اظه ــرد: »ای ــان ک خاطرنش

هســتیم تقریبــا هــر روز در صنعــت نظامــی کشــور یــک خبــر جدیــد 

منتشــر می شــود.« 

ــی  ــت نظام ــم در صنع ــا ه ــت م ــن اس ــور ممک ــی، چط ــه زارع به گفت

ــت از  ــد وق ــر چن ــیم، مگ ــف باش ــار ضع ــم دچ ــم و ه ــور کار کنی کش

پرتــاب موشــک ماهواره بــر »نــور« گذشــته اســت؟ بنابرایــن آن عضــو 

هیات رئیســه کــه چنیــن حرفــی زده اســت، ســخنانش مبنــا نــدارد و 

ــد از وی پرســید ایــن اعــداد و ارقــام را از کجــا آورده  اســت؟ بای

»فرهیختگان« عملکرد دولت روحانی در صنعت فضایی را بررسی کرد 

پشت به دانش راهبردی
ماجرای حمایت از صنایع استراتژیک کشور در دوران دولت های 

یازدهم و دوازدهم از همان ابتدای کار یعنی سال 92 موضوعی 

چالش برانگیز میان مدافعان و منتقدان دولت بود. در راس آنها 

هم صنعت هسته ای و صنایع فضایی قرار داشت، موضوعاتی 

که البته بعد از گذشـــت هفت سال از دولت حسن روحانی و 

در سال پایانی همچنان محل بحث و نقد و نظر کارشناسان، 

حامیان و منتقدان است. 

در ماجرای صنایع هسته ای البته تکلیف قدری روشن تر است. 

امروز و بعد از همه اتفاقات ریز و درشتی که برای برجام افتاده 

در نگاه قریب به اتفاق کارشناسان و افکارعمومی روشن شده 

که چه مسیر پرخطایی در انعقاد توافق با 1+5 طی شد و بعد 

از پنج سال چطور به نقطه اول برگشته ایم. در این خصوص و 

با وجود قطعنامه اخیر شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 

اتمی، مسئولان کشور بیشتر از هر زمان دیگر به خروج از توافق 

هسته ای فکر می کنند و اینکه چطور می توانند حداقل وضعیت 

ســـال 92 را دوباره بازیابی کـــرده و چگونه عقب ماندگی این 

هفت سال را جبران کنند. درخصوص موضوع دوم یعنی صنایع 

هوافضا با محوریت توانمندی موشکی هم وضعیت دست کمی 

از ماجرای هسته ای ندارد، این ایده قدیمی و منسوخ که »توسعه 

این توانمندی ها می تواند مخل فرآیند توافق باشد« از همان 

روزهای آغاز مذاکرات ازجمله عواملی بود که همواره ازسوی 

دولتی ها و حامیان سیاسی و رسانه ای شان برای توقف پرداختن 

به این موضوعات مطرح می شد و با وجود اینکه رقیب هر لحظه 

جلوتر می آمد، در جبهه خودی مسئولان مذاکره کننده واکنش 

جدی و مهمی نشان نمی دادند. تندی های کشورهایی چون 

فرانسه در حین و حتی پس از مذاکرات ازجمله این تحرکات 

زیاده خواهانه بود. اگر خاطرتان باشد نخست وزیر و وزیر وقت 

امور خارجه فرانسه چندبار و در مقاطع مختلف از لزوم توقف 

در مسیر صنعت موشکی ایران سخن گفتند و اینکه الزاما باید 

چنین توافقاتی پیوست های آشکار یا پنهان برجام باشد. حتی 

ماجرای برجام های 2 و 3 هم در سال های 94 تا 96 همواره 

مطرح می شد و اگر گفتمان تامین امنیت بومی در کشور حاکم 

نبود احتمالا صنعت موشکی هم تا امروز به سرنوشت صنعت 

هسته ای گرفتار می شد. آگوست 2019 تنها یکی از مقاطعی 

است که فرانسوی ها به صراحت بحث آغاز مذاکرات موشکی را 

مطرح کردند و پاسخ مثبتی از ایران نتوانستند دریافت کنند. 

با وجود این، به دلیل تفکر سیاسی حاکم بر دولت بی راه نیست 

که بگوییم در هفت سال گذشته صنعت فضایی کشور آنطور 

که باید و شـــاید مورد توجه و تفقد قرار نگرفت به ویژه اینکه در 

دوره دولت اول حسن روحانی صراحتا می توان گفت بی مهری 

و دورافتادگی نصیب این مجموعه شد. 

  سرنوشت پژوهشگاه فضایی ایران 

و شورای عالی فضایی

برای مثال بـــا وجود اینکه روزی ایران با موفقیت توانســـته 

بود موجود زنده به فضا فرســـتاده و با ســـامت کامل آن را به 

زمین بازگرداند، در زمستان سال 93 و با تصمیمی عجیب، 

پژوهشگاه فضایی ایران که به عنوان ماوایی برای فعالیت های 

پررنگ تر دانشمندان کشور در حوزه فضایی ایجاد شده بود، 

به وزارت ارتباطات برگشت و دوباره به عنوان جزئی کوچک تر به 

فعالیت پرداخت. در آن سال ها کاهش فعالیت های این حوزه 

به صورت واضحی به چشم می آمد و به صورت جدی مورد انتقاد 

کارشناسان و فعالان سیاسی قرار می گرفت؛ انتقادهایی که 

عاوه بر نقد کم توجهی به اصل موضوع، به ایرادات ساختاری، 

چهره های انتخاب شـــده برای تصدی این حوزه ازجمله وزیر 

وقت ارتباطات و مســـائل و موارد دیگر هم مربوط می شد. یا 

در مثال دیگر در آن ایام، رئیس جمهور در حکمی برای سورنا 

ستاری، معاون علمی خود، مسئولیت اداره جلسات شورای 

عالی فضایی کشـــور را به وی واگذار کرد و در عمل نشان داد 

بنا دارد تغییر جدی در اولویت های کشور پدید آورد. در حکم 

یادشده که به استناد اصل 124 قانون اساسی، مسئولیت اداره 

جلسات شورای عالی فضایی کشور موضوع بند 3 قانون تعیین 

وضعیت شوراهای عالی و تایید مصوبات آن به سورنا ستاری 

تفویض شد، به این معنا که دبیرخانه شورای عالی فضایی ذیل 

معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری منتقل شد و در آنجا 

به فعالیت پرداخت. در این نقل وانتقال که همان موقع هم با 

نقد بسیاری از کارشناسان همراه بود، ردیف اداری و استقال 

این مرکز با تغییر و دگرگونی اساسی همراه شد و به عبارتی، از 

شأن قبلی فاصله گرفت. ناگفته نماند این وضعیت صرفا درمورد 

دولت اول حسن روحانی صدق نمی کند، چراکه انتقادهای 

زیادی هم به فعالیت های کابینه دوازدهم در این خصوص وارد 

است. در این دوره هرچند تاش بیشتری نسبت به چهارسال 

اول صورت گرفت اما به هر ترتیب دستاوردهایی که می توانست 

حاصل شود به صورت معنی داری با انتظارات فاصله داشت. 

  دولت و ماجرای ماهواره هایی

 که موفق عمل نکردند

اگر نگاهی گذرا به فعالیت های فضایی در دو دوره دولت حسن 

روحانی داشته باشیم، خواهیم دید که حدفاصل تحویل گرفتن 

دولت در ســـال 92 تا به امروز دستاوردهای مطرح در عرصه 

فضایی در چند محور قابل خاصه شدن است. مهم ترین اقدام 

در دولت اول حسن روحانی پرتاب نیمه موفق ماهواره فجر تولید 

صاایران به فضا بود؛ ماهواره ای که در بهمن 93 پرتاب شد و 

با وجود اینکه در مدار اولیه خود با موفقیت قرار گرفت، بعد از 

چند روز در مرحله ارتقای مداری ناموفق ظاهر شد و 6 اسفند 

سقوط کرد. این درحالی است که دولت با پرتاب ماهواره فجر 

می خواســـت حجم انتقادهای قبلی را کاهش دهد و بگوید 

بنای تضعیف این حوزه را در دستورکار ندارد. بعد از آن تقریبا 

خبری از اقدامات ویژه و مهم نبود تا ســـال 95 که در ماهواره 

ناهید امیرکبیر برای ارسال روی سکو می رود ولی هنگام پرتاب 

با مشکلی فنی مواجه شده و از پرتاب بازمی ماند. پس از آن در 

دی 97 و بهمن 98 پیام یک و ظفر آماده پرتاب می شوند که 

آنها هم نمی توانند به مقصد نهایی برسند. در این خصوص البته 

هرچند احتمال اخال ازسوی سرویس های غربی همچنان 

مفروض است اما به هر حال اگر چنین اتفاقی هم روی داده 

باشد بازهم دلیل محکمی برای فاصله موجود میان واقعیت و 

شرایط مورد انتظار از صنعت فضایی کشور نیست. 

  مجلس از شأن نظارتی خود بهره ببرد

سیدمحســـن دهنوی، نماینده مردم تهـــران در مجلس روز 

گذشته و در مواجهه با آذری جهرمی در مجلس با بیان اینکه 

صنعت فضایی یکی از اصلی ترین فناوری های کشور بوده که 

تاکنون روی آن سرمایه گذاری های کانی انجام شده است، 

گفت: »چشـــم انداز روشنی جهت توسعه این صنعت ترسیم 

شده، اما متاسفانه شاهدیم روند پیشرفت های فضایی با وقفه 

روبه رو شده است. دیگر شاهد رشد پرشتاب صنعت فضایی 

نیستیم و حتی بی تدبیری های مدیریتی موجب عقب ماندگی 

قابل توجه بخشی از اهداف این صنعت شده است. سازمان 

فضایی کشور که از زیرمجموعه های وزارت ارتباطات و فناوری 

اطاعات اســـت، دچار مشکات متعددی شده است.« او در 

این سخنان همچنین با یادآوری دستاوردهای گذشته کشور 

در عرصه فضایی گفت: »در چشم انداز 1400 قرار بود به سراغ 

طراحی و ساخت ماهواره های عملیاتی برویم، دنبال ساخت و 

طراحی بومی ماهواره هایی بودیم، اما اکنون در شرایطی قرار 

گرفته ایم که هیچ ماهواره  موفق عملیاتی در مدار نداریم.« اما 

در میان سخنان سیدمحسن دهنوی نکته مهمی ذکرشده 

که فعا منبع استنادی آن مشخص نیست. او می گوید دولت 

روحانی ما را در صنعت فضایی که جزء پنج کشور برتر در این 

حوزه بودیم به پایین تر از 15 کشـــور منتقل کرده است. این 

اظهارات با وجود اینکه به صورت کلی می تواند توصیف کننده 

کاهش حرکت شتابان کشور در این عرصه باشد اما از آنجایی 

که استنادات علمی دقیق آنها منتشرنشده نمی تواند به عنوان 

مبنای تحلیل مورد استفاده قرار گیرد و از این رو مساله مهمی 

که قاعدتا در این میان وجود دارد این مطالبه مهم از مجلس 

یازدهم است که به دقت و با استفاده از شأن نظارتی خود این 

وضعیت را پیگیری کرده و گزارش نهایی و دقیق آن را به اطاع 

مردم برساند؛ موضوعی که اساسا می تواند تکلیف یکی دیگر 

از دغدغه های ذهنی مردم را روشن کند. 

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y


